
A filozófiatörténet 

Az elsőévesek első vizsgaidő-
szakukat végigtanulják, minden 
vizsgára komolyan (vagy komo-
lyabban, mint később . . . ) ké-
szülnek. Valószínűleg ők azok, 
akik építhetnek az év közben 
tanultakra is (tisztelet a felső-
éves kivételeknek). A végzősök-
nek — például a JATE-n — ez 
a téli másfél hónap nem hason-
lít a régebbiekhez. Akik szor-
galmasabbak, akik már jól áll-
nak a szakdolgozatokkal, azok-
nas csak üdülés; a többieknek 
szakdolgozat-készítés, esetleg 
egy-egy vizsga — de az már 
rutinból is megy. Vannak olya-
nok. akik nagyon várják a de-
cember közepét. mert végre 
nyugodtan alhatnak. nagyokat 
pihenhetnek (karácsony, szil-
veszter stb.), a vizsgán meg 
„majdcsak fesz valahogy". De 
vannak olyanok is. akiknek 
másfél hónapig görcsben áll a 
gyomruk, már a vizsga előtt 
2—3 nappal nem lehet hozzá-
juk szólni és csak nagyon rövid 
időre oldódnak fel egy-egy 
..győzelem" vagy „vereség" után. 
Mindennapos látvány a szórako-
zóhelyeken a diadalt ülő öltö-
nyös úriember — persze az is 
lehet, hogy vereségét siratja, 
de fájdalmában egy-két óra múl-
va teljesen átalakul, és nem le-
net rnegkülön'oöztetni a jó diá-
kat a bukottól. 

Van aki otthon tanul, van aki 
a kollégiumban, és még lehetne 
sorolni a változatokat tényleg 

mindenki másképp csinálja". 
A vizsgaidőszak derekán meg-

kérdeztem néhány diákot szere-
tik-e a vizsgaidőszakot? Sokan 
furcsán néztek rám. és az ajtó-
ra mutattak. Gyorsan rájöttem, 
hogy ők vjz-sga előtt vannak, és 
h í még mondanának is valamit, 
az nem tűrne nyomdafestéket. 
Akik válaszoltak, általában ínég 
jóval vizsga előtt lehettek ezért 
tűnnek rózsaszínűnek a vála-
szok. 

i. — „Szeretem. Szabadabb va-
gyok, úgy osztom be az időmet, 
ahogyan akarom, akkor és any-
nyit alszom, amennyit akarok. 
Mindenre jut időm, ki tudom 
pihenni magam." 

2. — „Szeretem és szükséges-
nek tartom. Szeretem, mert az 
időmet magam oszthatom be, 
nem szól bele senki. Örülök 
egy-egy vizsgának — ha rosszul 
végződik, akkor is jó érzés, hogy 
túl vagyok rajta. Az igazságta-
lanságok (amelyek vagy így. 
vagy úgy. de szinte mindig érik 
a vizsgázókat), már nem is za-
varnak. A hallgatók tudják a 
legjobban, hogy a jegyek nem 
mindig tükrözik a valós tudást 
— és ez 20—25 vizsga után 
már nem zavar úgy. mint 
eleinte." 

3. — „Most inkább ne kérdezd, 
mert egyértelníú lenne, hogy 
mit válaszolnék. Holnap szigor-
latozom kémiából" — mondta 
H. J. és folytatta a küzdelmet 
az anyaggal (valószínűleg még 
hajnalig). 

4. — „Akkor szeretem. ha 
már túlvagyok a vizsgákon, és 
pihenhetek, készíthetem a szak-
dolgozatomat, azt csinálhatom, 
amit szeretek. Rengeteget, kell 
tanulni, keveset lehet aludni, 
sok az idegeskedés a vizsgák 
között — azt hiszem, ezt senki 
sem szereti." 

5. — „Rendkívül Sokkal kö-
tetlenebb, mint a szorgalmi idő-
szak, a hangulat is más a ko-
leszban, az embereknek min-
denféle „pihent" ötletük tá-
mad." 

A másik kérdésre, hcmt szük-
ségesnek. jónak tartják-e a irizs-
gákax. érthető okokból többen 
megint nem válaszoltak. Valami 
baj lehet a vizsgáztatás rend-
szerével (persze, ezt már sokan 
elmondták, leírták, de az ilyen 
nem ár t többször), mert a vá-
laszok itt egyértelműen elma-
rasztalóak voltak-

1. — ..Nem. mert nem ad va-
lódi képet a tényleges tudásról 
A torz képben szerepet játsz-
hat. hogy az anyagnak egy na-
gyon kis részéről kell csak, na-
gyon részletesen, beszélni. A 
több kérdést helyesebbnek tar-
tanám — más-más témakörből. 
Sok olyan vizsga van, ahol • be-
számítják a szemináriumi sze-
replést — ezt igazságosnak, he-
lyesnek tartom." 

2. — „A kollokvium legyen 
kollokvium a szó eredeti értel-
mében, tehát beszélgetés • egy 
témáról. Ez. sajnos, ma még 
nincser minden vizsgán, sőt, a 
legtöbb helyen nem ez a jel-
lemző. Hogy így lesz-e? A taná-
rok nem változnak meg pa-
rancsszóra !" 

3. — „A vizsgákat jónak, he-
lyesnek tartom. A nyári vizsga-
időszak időpontja nem jó, sze-
rintem jobb lenne, ha a má.ius 
szabad lenne, szívesen elkezde-
nem inkább korábban, augusz-
tusban a tanulást." 

4. — „Nem ló, mert tel.ies 
egeszében és kizárólag arra kí-
váncsiak. hogyan tud az ember 
reprodukálni. A vizsgáztatók 
hozzá vannak szoktatva ahhoz 
a vizsgázótípushoz, aki ..bema-
golja" az anyagot, és egy szusz-
ra elmondja. Aki gondolkozni 
mer. az már ..határozatlan", 
nem biztos a dolgában. Ráadá-
sul sokan vannak olyanok, akik 
eleve úgy állnak a dolgokhoz, 
hogy „majd megkérdezi, ha még 
kíváncsi valamire", ö k így hát-
rányban vannak, pedig egyálta-
lán nem biztos, hogy hülyéb-
bek, mint a többi." 

Nem lehet egységesen meg-
ítélni a vizsgaidőszakot, de 
azért befejezésül egy eléggé el-
terjedt vélekedésről szeretném 
megírni a véleményemet. Sokak 
szerln-i (bár az a gyanúm, hogy 
ezek inkább kívülállók), a „sze-
gény diákok" éjjel-nappal ta-
nulnak a vizsgákra. Kollégiumi 
tapasztalataimból elmondhatom, 
hogy akik éjjel tanulnak, azok 
nappal (áltálában ebédig) al-
szanak — és fordítva. Akik 
vizsga előtt valóban éjjel-nap-
pal tanulnak, azok vizsga után 
éjjel-nappal pihennek legalább 
l—2 (—3—4 . . . ) napot. Nem 
mindig azért ég a villany a 
kollégiumi szobák ablakában 
sem. mert tanulnak ott. sőt . 
A vizsgaidőszak egyáltalán nem 
annyira szörnyű — eltekintve, 
persze, a vizsgák körüli forró 
pillanatoktól. 

— mórocz — 

oktatásáról 
Az Idei diákparlamenten min-

den eddiginél erőteljesebben fo-
galmazódott meg az az Igény, 
hogy a filozófiatörténetet, külö-
nösen a BTK-n. nagyobb óra-
számban szeretnénk hallgatni 
Ezért kerestük meg dr. Szabó 
Tibort, a filozófia • tanszék ad-
junktusát hogy megkérdezzük, 
mi a véleménye az egyetemen 
folyó filozófiaoktatás helyzetéről, 
lehetőségéről. 

— Mikor indult be a filozófia-
történet jelenlegi formában tör-
ténő oktatása? 

— Majdnem tízéves szünet 
után 1979-ben indult be a BTK 
első évfolyamának első félévében, 
féléves kurzusban. A filozófia 
tanszéknek kettős szándóka volt: 
egyrészt az ifjúsági parlamente-
ken elhangzott kérések teljesíté-
se. másrészt az addigi szisztéma 
részleges módosítása. Igv nem-
csak a Marx előtti filozófiát tár-
gyaljuk, hanem a Marx utánit 
is. ,Lukács Györgyig. 

— Nem túl sok ez egy félévre? 

— De. A filozófia-történet elő-
adásával. ebben a formában, csak 
az lehet reális elvárás, hogy a fi-
lozófia fejlődésének egy ívét ra j -
zoljuk fel. Az itt kapott általános 
képet aztán a későbbiekben ki 
lehet egészíteni vagy továbbfej-
leszteni. 

— Milyen mód kínátkozik er-
re? 

— Én ennek három formáját 
látom. Egyrészt a hallgatók — a 
szaktanszékek oktatóinak segít-
ségével — speciális, a szakmá-
juknak megfelelő és a filozófia-
történettel érintkező kérdésekben 
elmélyülnek. Tudomásom sze-
rint. például, az angol tanszéken 
foglalkoznak Baconnal, a francia 
tanszéken a XVIII. sz.-i irodalom 
oktatása lényegében egybeesik a 
„philosophes"-ek tárgyalásával 
stb. Másrészt az általános igé-
nyeket önképzés formájában le-
het kielégíteni, az ismerteket, to-
vábbfejleszteni. É n ennek igen 
nagy híve vagyok. S végül, hogv 
a hallgatók ne hagyatkozzanak 
csak magukra és a kézikönyvek-
re, három évvel ezelőtt beindí-
tottam egy filozófia-történeti szö-
vegolvasáskurzust. 

— Mi a szövegolvasó kör célja? 
— Egyrészt, a diákköri mun-

kát akar ja segíteni. Tudjuk, hogv 
ez a munka gyakran formális, 
mert a résztvevő hallgatók más-
más érdeklődésűek. Igazi párbe-
széd. vita nem alakul ki. Én ez-
zel a kör beindításával igazi vi-
tát szerettem volna elérni. Más-
részt, így alkalom nyílik a hall-
gatók filozófia-történeti ismerete-
inek kibővítésére, elmélyítésére. 

— Milyen kurzusokat tartottak 
eddig? 

— Minden tanév első félévé-
ben két. második félévében egy 
olvasókört tartok. Az első félév-
ben az első évfolyamos hallga-
tókkal a filozófia klasszikusait 
olvassuk Platónt. Arisztotelészt. 
Bacont, Descartes-ot. Holbachot. 
Hegelt. Nietzsche-t. Freudot 
Sartre-ot A hallgatókkal pedig 
egy-egy filozófust vagy iskolát 
tanulmányozunk egv féléven át. 
például a reneszánsz fi lozófusait 
Nietzsche-t. Sartre-ot és . Grams-
oit. 

— Milyen tervei vannak az ol-
vasó körnek? 

—; A jövő félévben Lukács 
Györgynek a fiatal Marxról írott 
tanulmányait fogjuk elemezni. 
Ezzel kezdjük el Lukács György 
életművének tanulmányozását. 

— Véleménye szerint van-e le-
hetőség a • filozófiatörténet ok-
tatásának kibővítésére? 

— A jelenlegi keretek között 
egyrészt lehetőség van arra. hogv 
a marxizmus tanulmányozása 
közben a kérdéseket filozófia 
történetileg vessük fel és ele-
mezzük. Másrészt a hallgatói 
igényeknek jobban megfelelő 
spec. koll.-t kelL (esetleg a je-
lenlegiek felett Is) indítani. 

— Szükséges-e véleménye sze-
rint a filozófiatörténet oktatásá-
nak bizonyos reformja? 

— Ehhez pontosan kell tudni, 
hogy a hallgatóknak általános 
igénye-e. ez a mindenképpen, 
megterhelést jelentő többletmun-
ka. Vállalja-e ezt minden hallga-
tó. vagy csak hallgatóságnak egv 
kisebb, érdeklődő része? A to-
vábbi murikához ennek ismerete 
feltétlenül szükséges lenne. 

— Köszönöm a beszélgetést. 

L I. 

JATE-napok Kecskeméten 
Decemberben JATE-napokat 

tartottunk Kecskeméten, a me-
gyei művelődési központban A 
háromnapos rendezvénysorozat 
mindenképpen újdonságot jelen-
tett a város középiskolásai szá-
mára, s nagy érdeklődés előzte 
meg. 

Hosszú évek óta tapasztalhat-
juk, hogy egyre többen — saj-
nos, sokan önkritika nélkül — 
jelentkeznek felsőfokú taninté-
zetbe. Befordul , hogy közepes 
rendűek is beadják jelentkezé-
süket egyetemekre, lehetőleg ott 
is • legzsúfoltabb, kívülállók 
számára legkönnyebbnek tűnő 
szakokra. így — főleg a humán 
szakokon — csak növelik az 
amúgy is túl nagy zsúfoltságot 
és csökkentik a tehetségesebbek 
esélyeit. Arra gondoltunk, hogy 
mindenképpen hasznos lenne az 
egyetemi élet, az ott folyó elő-
adások színvonalának bemutatá-
sa, a követelményrendszer meg-
ismertetése. Számba vettük an-
nak lehetőségét, hogy a fentiek 
vonzók és riasztók is lehetnek, 
s bíztunk abban, hogy a legmeg-
felelőbb fiatalokat orientálja az 
egyetemre, s nem baj, ha el-
riasztja azokat akik hamis ké-
pet alkottak az ottani életről. 
Mivel középiskolás fiataljaink jó 
része Szegeden kívánja folytatni 
tanulmányait, elsőként a József 
Attila Tudományegyetem bemu-
tatását határoztuk el. 

A három napon igyekeztünk 
teret adni a bölcsészettudományi 
és természettudományi karnak 
egyaránt, előadásokat, írásbeli és 
szóbeli próbafelvételiket szervez-
tünk. 

Az első napon kihelyezett 
rendhagyó órákkal kezdtünk. 
Anderle Adám a Katona József 
Gimnáziumban történelem, Nó-
vák György a Bányai Júlia Gim-
náziumban angolórát t a r to t t 
Délután Szigeti Lajos tartott elő-
adást József Attiláról (este a 
dolgozók gimnáziumában felnőt-
tek számára is), majd Rákos Ist-
ván beszélt a magyarországi re-
formációról. Sokan voltak kíván-
csiak az előadásra, s a vártnál 
többen vállalkoztak a történelem 

próbatesztek kitöltésére. Sajnos, 
azonban a vállalkozó szellem na-
gyobb volt a tárgyi tudásnál. 

Valószínűleg ennek köszönhe-
tő, hogy harmadnap az értéke-
lésre és szóbelire jóval keveseb-
ben jöttek el. 

Este „bombasikert" aratott az 
Egyetemi, Színpad Ionesco:A ko-
pasz énekesnő című darabjával. 
A száz férőhelyes helyiség zsú-
folásig megtelt érdeklődőkkel, s 
hogy a kintmaradottak se legye-

JATE 
nek szegényebbek egy élmény-
nyel — az előadást meg kellett 
ismételni. A kellemes atmoszféra 
doppingolta is a produkció részt-
vevőit s igen színvonalas alko-
tást láthattak a fiatalok. Amatőr 
színjátszók ilyen sikerére rég 
nem volt példa Kecskeméten! 

A második nap a természet-
tudományoké volt. Délelőtt Sza-
lai István dékánhelyettes tartott 
rendhagyó matematikaórát a Ka-
tona József Gimnáziumban. Dél-
után Klukovits Lajos érdekes 
matematikai problémákról be-
szélt, Laczkó Piroska látványos, 
lézeres kísérletet is bemutató fi-
zika-előadása pedig a rendez-
vénysorozat egyik legnagyobb si-
kerének bizonyult. Kellő konkur-
renciája volt a. nálunk éppen ak-
kor zajló lézeres diaporáma 
show-nak is, s azt hiszem, ez a 
tény a szaktárgy méltó elisme-
résének is felfogható. Kellemes 

élményekkel távoztak a középis-
kolások Dorgai László biológia-
előadásáról is. Vizcze Irén ké-
miaelőadásán a vártnál valami-
vel kevesebben jelentek meg, de 
az ott levők nem csalódtak. A 
nap méltó befejezése lett volna 
a JATE Táncegyüttes tervezett 
bemutatója és a táncház, de 
mindannyiunk sajnálatára, ez 
technikai okok miatt elmaradt. 
Reméljük azonban, hogy más al-
kalommal még pótolhatjuk. 

A narmadik, záró napon a tör-
ténelem írásbelik értékelése zaj-
lott, s néhány vállalkozó szelle-
mű fiatal megpróbálkozott a szó-
belivel is. Sajnos, meglepően ke-
vesen próbálkoztak magyarból 
felvételizni, a megjelenteknek 
viszont Szigeti Csaba nagyszerű 
verstanórát tartott. 

A rendezvénysorozat a Szegedi 
Amatőrfilm Stúdió vetítésével 
zárult. A műfajnál szokatlan, 
nagy érdeklődés közepette zajlott 
az esemény. Nagyszerű, s 'egy-
ben vitára is okot adó szuper 8-
as filmeket láthattunk. Vági 
László nemcsak a stúdiót, hanem 
a JATE-klubot is bemutatta. 

A népművelőben a siker elle-
nére némi elkeseredés is támadt. 
A rendezvénysorozat ugyanis 
sokkal nagyobb sikert aratott 
szakmai berkekben és pedagó-
gusok között, mint az érdekel-
teknél, a d iákokná l . . . Érthetet-
len. hogy a diákok azon jelentős 
százaléka miért nem vett részt, 
aki a következő hónapokban be-
adja jelentkezési lapját valame-
lyik főiskolára, egyetemre, talán 
éppen a J A T E - r a . . . A rendez-
vényeket mindenkinek ajánlot-
tuk, aki tanulmányait folytatni 
akarja. 

Hálával gondolunk a JATE ön-
zetlen tanáraira, akik színvona-
las előadásaikkal az egyetemet 
reprezentálták, s köszönjük a 
JATE KISZ-bizottság tagjainak 
— különösen Muzsik Gyula és 
Szliva László — segítségét. A 
rendezvényt közös sikerünknek 
könyvelhetjük el. 

SZABÖNÉ MIKl 'S EDIT 
a megyei művelődési központ 

népművelője, 
a JATE-napok szervezője 

Mindenki másképp csinálja 
— a vizsgaidőszakról — 

Latin-amerikai küldöttség jár t 
Szegeden 1981. december 1—3. 
között. A hattagú küldöttség ve-
zetője Antonio Tamayo, az 
Uruguayi Kommunista Párt Köz-
ponti Bizottságának tagja és Ri-
cardo Pascual, a chilei anti-
fasiszta bizottság képviselője 
volt. 

Látogatásuk alkalmából, de-
cember 2-án, az Országos Béke-
tanács Fejlődési Bizottsága és a 
József Attila Tudományegyetem 
tudományos szemináriumot ren-
dezett, A nemzeti felszabadító 
küzdelem és a társadalmi hala-
dás időszerű kérdései Latin-
Amerikában címmel. A konfe-, 
renciát dr. Antalffy György, a 
JATE rektora nyitotta meg, 
majd előadások hangzottak el. • 

Dr. Kékes Szabó Mihályt, a 
JATE neveléstudományi tanszé-
kének adjunktusát a „Haza fegy-
veres szolgálatáért" szolgálati ér-
deméremmel tüntették ki január 
27-én a munkásőrök Taurus gu-
migyári ünnepi alegységgyűlésén. 

1981 decemberének első heté-
ben szegedi tanulmányútra érke-
zett Borisz Jakovlevics Reznyik, 
az odesszai Pirigov Orvostudo-
mányi Egyetem Gyermekgyógyá-
szati Klinikájának igazgatója, és 
V. Ariajev. az intézet docense. 
A látogatásra az odesszai és a 
szegedi orvosegyetemek közötti 

, tudományos együttműködési 
munkaterv adott lehetőséget, 
melyet B. J. Reznyik professzor 
és dr. Boda Domokos, a SZOTE 
intézetvezető egyetemi tanára 
egy éve írtak alá. ' 

Reznyik professzor itt-tartóz-
kodása alatt előadást tartott 
ötödéves orvostanhallgatóknak, 
tudományos tanácskozásokat 
folytatott a SZOTE Gyermekkli-
nika munkatársaival, ismerke-
dett az intézetben folyó gyógyí-
tómunkával és találkozott várn 
sunk vezetőivel is. 

Az egészségügyi miniszter dr. 

Karácsonyi Sándor egyetemi ta-
nárt 1982. január 1-i hatállyal 
a Szegedi Orvostudományi Egye-
tem I. sz. Sebészeti Klinikájá-
nak igazgatójává nevezte ki. 

• 
Dr. Lessi Viktor nyugalmazott 

egyetemi adjunktusnak József 
Attila-emlékplakettet adományo-
zott a tudományegyetem. Az el-
ismerő kitüntetést dr. Antalffv 
György, a JATE rektora adta át 
a kiváló pedagógusnak. 

A József Attila Tudomány-
egyetem Kibernetikai Laborató-
riuma felvette alapitójának, az 
1976-ban elhunyt Kalmár László 
Kossuth- és allami díjas akadé-
mikusnak. a JATE egykori taná-
rának nevét. 

A december elején megtartott 
— tudományos emléküléssel egy-
bekötött — névfelvételi ünnepsé-
gen a Kalmár-család tagjain kí-
vül megjelent Török József, a 
Szeged városi pártbizottság első 
titkára, dr. Székely Sándor a 
Szeged városi pártbizottság ii"txa-
ra, dr. Végh Gyula, az MSZMP 
Csongrád megyei Bizottság osz-
tályvezető-helyettese. Prágai Ti-
bor, a városi tanács általános el-
nökhelyettese. valamint Bérezi 
Gyula, a megyei tanács osztály-
vezetője. A rendezvényen részt 
vett dr. Páris György. a Művelő-
dési Minisztérium Tudomány-
szervezési és informatikai Intéze-
tének igazgatója és dr. Szőke-
falvi-Nagy Béla akadémikus, a 
SZAB elnöke is. 

Dr. Székely Sándor, címzetes 
egyetemi tanár — korábban éve-
ken át a Kibernetikai Labo-ató-
rium igazgatója — megemléke-
zést tartott Kalmár professzorról, 
majd levetítették a Magyar Te-
levízió Kalmár Lászlóról készí-
tett portréfilmjét 

A névfelvételi ünnepséget a la-
boratórium és a számítástudomá-
nyi tanszék munkatársainak tu-
dományos előadá<sni zárták. 
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